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TROBADA pàg 16

El Gremi de Restauració
rep una de les primeres
visites fetes per Collboni

TRADICIÓ pàg 10

Quatre barris viuen un 
mes de juny de Festa Major

A FONS pàgs 14 i 15

Els altres estrangers: rics,
nòmades digitals i expats

Torna el clam veïnal contra
els concerts que acull el Fòrum
La plataforma Stop Concerts es manifesta durant el Primavera Sound i prepara una segona denúncia pàg 10
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PER UN OCI ALTERNATIU
Reivindiquen que fa 
falta un casal de joves 
al barri de la Verneda pàg 10

NOU GOVERN pàg 3

David Escudé continua
al capdavant de Sant Martí
combinant-ho amb les Corts

“Pots de llibertat”
‘Nomdonalagana’: fer melmelada contra la violència masclista

pàg 11
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Les dues curses 
de fons del regidor

David Escudé
» Escudé manté la regidoria de Sant Martí i també serà

l’encarregat de liderar el Districte de les Corts

LAIA BONET
GRàCiA

LLUíS RABELL
HoRtA-GuinARDó

MARIA EUGèNIA GAy
SARRià-SAnt GERVASi

ROSA ALARCÓN
nou BARRiS

ALBERT BATLLE
CiutAt VELLA

RAqUEL GIL
SAntS-MontjuïC

JORDI vALLS
EixAMpLE

MARTA vILLANUEvA
SAnt AnDREu

DAvID ESCUDé
SAnt MARtí i LES CoRtS

ELS REGIDORS DE CADA DISTRICTE

David Escudé és un gran amant
del que actualment, de forma
una mica pretensiosa, hi ha gent
que anomena running. El que se-
ria el córrer de tota la vida. Una
pràctica esportiva de la qual sem-
pre fa bandera, especialment de
les maratons, que per a ell s’han
convertit en un model de vida.
Ara, amb l’estrena del nou govern
socialista, a banda de mantenir la
regidoria de Sant Martí que ja os-
tentava, també ha estat nomenat
regidor de les Corts. A Escudé,
doncs, se li presenta per davant
tot un repte: liderar dos distric-
tes de la ciutat. Una veritable cur-
sa de fons en format polític.

En una entrevista amb l’atle-
ta i periodista de La Vanguardia
Sergio Heredia, el polític socialista
explicava fa un temps que dedi-
ca l’hora de dinar a entrenar-se.
I ho fa cada dia. Caldrà veure si
ara, amb la responsabilitat de li-
derar dos districtes, podrà conti-

nuar fent aquest entrenament. De
fet, fins i tot, podria optar per anar
corrent d’un districte a l’altre. La
distància entre ells garanteix un
bon entrenament.

Sigui com sigui, Escudé re-
peteix al capdavant d’un dis-
tricte on, a causa de les seves di-
mensions, sempre hi ha qües-
tions candents al damunt la tau-
la i reptes per afrontar. Política-
ment, ho farà després que el
PSC fos primera força el 28M,
cosa que fa que els socialistes tin-

guin sis consellers de districte,
per davant dels comuns, que en
tenen cinc, i de Trias per Barce-
lona, amb quatre.

Així doncs, i tornant als rep-
tes que Escudé ha d’encarar, la
llista és llarga. Segurament, el
més ambiciós, i que ja es van fer

passos en el passat mandat, és la
transformació de tota la zona
del Besòs, una àrea que concen-
tra unes xifres de pobresa pre-
ocupants i que, entre les seves ca-
rències, hi ha el mal estat de
molts dels seus edificis. 

Més enllà d’això, la llista és
llarga. Per citar només alguns ex-
emples, es pot parlar de l’evolu-
ció que li toca fer al 22@ amb el
seu pla de transformació, les am-
bicioses obres del passeig Marí-
tim de la Mar Bella i del nou pas-
seig del tram de la Gran Via que
connectarà amb el parc central de
les Glòries, l’esperada i encallada
reforma de Can Ricart o dues
qüestions problemàtiques que
tenen a veure amb el descans ve-
ïnal, com són les queixes per l’a-
nomenat Triangle Golfo i per la
quantitat de festivals que se ce-
lebren al Fòrum.

Un seguit de reptes que tenen
envergadura i que, juntament
amb tota la feina de les Corts, per
molt que sigui un dels districtes
més tranquils de la ciutat,  ne-
cessiten moltes hores de dedica-
ció, igual que les maratons.

PERFIL4David Escudé (Bar-
celona, 1975), acumula una
trajectòria relacionada amb
la política municipal que suma
més de 15 anys, després d’ha-
ver-se llicenciat en Dret per la
Universitat de Barcelona l’any
2000 i haver treballat a la
Caixa d’Estalvis i Pensions de
Catalunya, l’any 2002, i en un
despatx d’advocats entre el
mateix 2002 i el 2006. 

El salt al sector públic el va
fer el mateix 2006, quan va ser
nomenat assessor del Gabi-
net de l’Àrea de Serveis Urbans
i Manteniment de l’Ajunta-
ment, un càrrec que va ocupar
fins al 2007.  Durant el mandat
2007-2011, amb Jordi Hereu a
l’alcaldia, va passar a ser Cap de
Gabinet de la Primera Tinèn-
cia d’Alcaldia, mentre que els
següents quatre anys (2011-
2015) ja va ser regidor. Al
mandat següent, tot i que no-

més entre els anys 2016 i 2017,
va exercir la figura de Comis-
sionat d’Esports de l’Ajunta-
ment. Abans del 2019, quan va
tornar a ser elegit regidor, va
treballar un breu període com
a assessor i consultor en ma-
tèria legal i estratègica en l’àm-
bit esportiu. Aquest darrer
mandat, a banda de ser el re-
gidor de Sant Martí, també va
liderar la regidoria d’Esports.

Ha estat des del capdavant
d’aquesta regidoria que Escudé
ha fet una clara aposta perquè
Barcelona aculli esdeveniments
esportius de primer nivell, com
ara la Copa Amèrica de Vela o
la primera etapa de la Vuelta Ci-
clista a España d’aquest 2023.
Ara Escudé, que tornarà a ser
regidor d’Esports, batallarà per-
què Barcelona aculli l’etapa de
sortida del Tour de França, la Fi-
nal Fourde l’Eurolliga de bàs-
quet i el Mundial d’Atletisme.

Un home de confiança a dins
del socialisme barceloní
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» El socialista, un gran aficionat a córrer i a les maratons,
també pilota la política esportiva de l’Ajuntament

La pobresa que pateix 
la zona del Besòs torna a
ser un dels grans reptes
que tindrà Escudé

4 3

Albert Ribas
SANT MARTÍ
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Aquests dies, informar-
se sobre l’actualitat po-

lítica és una mena de
tortura autoinfligida. Quin drama tot i
quina desesperança. Cafè i al lío perquè
la feinada que ens espera a totes les
trinxeres serà immensa. no ens podem
permetre el pessimisme perquè ens hi
va la vida.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

La presidència del par-
lament [de les illes Ba-

lears] en mans de feixis-
tes, atacar el català, perseguir docents,
“violència intrafamiliar”, antifeminis-
me, racisme i xenofòbia, punitivisme,
turisme fins a l’infinit per xuclar enca-
ra més aquesta terra. Això han pactat.
Ens trobaran als carrers.

@NeusTB_

una cosa. En política
los pactos son absolu-

tamente legítimos, tam-
bién las estrategias, la picardía, el farol
y el as en la manga. pero hay algunas
cosas que, aunque entren dentro de las
reglas, son veneno para el prestigio de
la política. Y una de ellas es mentir con
descaro.

A Catalunya hi viuen
[més de] 235.000 mar-

roquins [segons dades
de l’idescat del 2022], la immensa ma-
joria dels quals es lleven cada dia a les
sis del matí per fer una feina de merda
i portar calés a una família que s’esti-
men tant com tu la teva. penseu-hi una
mica abans de dir segons què.

@PunsodaRicart@apuente@juliahumet

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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Mor un noi de 25 anys en un 
accident amb patinet elèctric1

2
Detenen dues persones 
pel robatori de 25 motos

Trias demana el vot útil i diu 
que Colau i Collboni “són el mateix”

La música del Liceu i el Palau de la Música, 
a la platja en dos concerts gratuïts

El + llegit líniaSantMartí.cat

3

4

5

“Volem dormir”: la protesta veïnal 
contra el soroll del Primavera Sound

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sant Martí no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@AlbertLloreta: pobre jordi Martí Grau,
que ha fet la feina bruta de mentir durant
setmanes negant cap “operació estranya”
de vots amb el pp...

@jaumecollboni: És el més alt honor ser el
nou alcalde de @bcn_ajuntament. Amb hu-
militat, afronto el repte més gran de la meva
vida. Seré l’alcalde de tots els barcelonins/es.

#AlcaldeCollboni

@elsmatins: negocien per la Diputació: xa-
vier trias defensa la feina feta per la socialista
núria Marín i ha obert debat en el seu par-
tit sobre la reedició del pacte junts-pSC.

#queElsBombin? #ComunsAmbPP

Safata d’entrada

No tinc cap dubte que el
món està a la deriva i, de
fet, podria aprofitar

aquestes línies per parlar-los de
les indesitjables conseqüències
de la sequera, de les incerteses
que acompanyen la irrupció de
ChatGPT, de l’augment de les de-
sigualtats i dels conflictes o de la
pandèmia de salut mental, que
afecta principalment els més jo-
ves. Però no contribuiré a di-
buixar escenaris distòpics, ja te-
nim els intel·lectuals nostàlgics
i les sèries americanes per això. 

Diu el periodista Héctor Gar-
cía Barnés que la meva genera-
ció, la dels millennials, els nas-
cuts entre el 1981 i el 1993, es de-
fineix per la por al futur. Així
com els boomers (els nascuts en-
tre 1949 i 1968) van créixer sota
el paradigma del progrés i la ge-
neració Z (1994 i 2010) ho fa
sota el de l’ansietat, els meus co-
etanis es fan grans substituint la
il·lusió pel pessimisme. Al seu lli-
bre, Futurofobia. Una genera-
ción atrapada entre la nostal-
gia y el apocalipsis (Plaza y Ja-
nés, 2022), García Barnés ad-
verteix que, si creiem que el
que s’acosta és l’apocalipsi,
aquest serà el nostre horitzó.

Les generacions passades,
les de la guerra i la postguerra,

van viure circumstàncies més
negatives que la nostra, però
van tenir una altra mena d’i-
maginaris. Creien en el progrés
i en la idea que els seus fills viu-
rien millor. Per què ara el pes-
simisme guanya la partida?
Per què som incapaços d’ima-
ginar un futur esperançador? 

D’una banda, la tirania de
l’ara ho domina tot, des del
món empresarial fins al siste-
ma democràtic, passant pel
nostre dia a dia, que podem
definir com una llarga llista de
tasques pendents. Governar
només pensant en els prò-
xims quatre anys no permet
introduir canvis en profundi-
tat, sinó que hi ha molts inicis
de canvi, però poc desplega-
ment de mesures concretes.
Per imaginar futurs esperan-
çadors, el primer que cal fer és
recuperar els lideratges estra-
tègics, el llarg termini. 

De l’altra, l’única lògica que
regeix el sistema és la del crei-
xement il·limitat. Créixer per
obtenir beneficis immediats,

malgrat que les evidències cien-
tífiques demostren que el pla-
neta no té recursos per abastar
la manera de fer actual. El
canvi climàtic, de fet, és un dels
àmbits on més mal fa aquesta
lògica de creixement expo-
nencial. Per què créixer si ens
encaminem a la destrucció del
planeta? Amb quin objectiu?
Posar les persones i la vida en
el centre del sistema seria un
bon punt de partida per ima-
ginar nous horitzons. 

Qui ens ofereix escenaris
utòpics? On és la política? On
són els polítics? I les empreses
i els seus líders? Què fem nos-
altres mateixos davant la se-
quera, la irrupció de ChatGPT,
l’augment de les desigualtats i
els conflictes o la pandèmia de
la salut mental? Més enllà de la
responsabilitat individual de
cadascú, necessitem lideratges
en positiu. Si seguim immersos
en la lògica del curt termini i del
creixement il·limitat, les disto-
pies actuals poden esdevenir
profecies autocomplertes.
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‘Futurofília’
per Susana Pérez

Els semàfors

La plataforma Stop Concerts
continua reivindicant el dret al
descans dels veïns que viuen a
prop del parc del Fòrum. Va fer

una manifestació coincidint
amb el primavera Sound i ara

prepara una segona denúncia,
després que la primera s’arxivés. 

pàgina 10Stop Concerts

L’Assemblea de joves Verneda
73 reivindica la creació d’un

casal de joves al barri per crear
una oferta d’oci alternativa.

Entre altres coses, l’objectiu de
l’entitat juvenil és “lluitar contra

les addiccions a les drogues 
i a les apostes”. 

pàgina 10verneda 73

Lis torras i Lydia Montero 
han creat la cooperativa

Nomdonalaganaper fomentar 
la inserció laboral entre les

dones que han patit o pateixen
violència masclista. per ara, es

dediquen a fer diferents varietats
de melmelades artesanes. 

pàgina 11Nomdonalagana
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NLes millors
perles

Dels creadors del titanic, arriba el titan. un submarí turístic
que explorava les restes de l’emblemàtic transatlàntic ha

desaparegut. Els passatgers que hi viatjaven eren milionaris,
entre els quals hi havia un dels homes més rics del pakistan. 

El masclisme no marxa. Un home va dir a la seva dona que
no feia res a casa i ella va reaccionar de la millor manera:

efectivament, va començar a no fer res. El resultat en pocs
dies va ser el caos. Esperem que aviat arribi el divorci.

De fet, el masclisme ha entrat també a les institucions. El nou
president del parlament balear, Gabriel Le Senne, té

publicades piulades com aquesta: “Les dones són més
bel·ligerants perquè no tenen penis”. És de Vox, per si dubtàveu.

Una teleoperadora mor i els companys han de continuar
treballant dues hores més amb el cadàver al costat. No

ha passat a un país llunyà, ha passat a Madrid, i és una
mostra de la societat que tenim. Res més podem afegir.

LA FOTOAjuntament de Barcelona

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.v. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@alexfont: ja fa dies que a les cases oku-
pades de la Bonanova no hi ha ni un cotxe
de policia. no és que el problema hagi
desaparegut. És que no n’hi havia cap.

@HiginiaRoig: [L’endemà dels plens d’in-
vestidura] “Els que escullen el mal menor
obliden amb gran rapidesa que estan es-
collint el mal” - Hannah Arendt.

@massanagranaire: tant de bo algun dia
ens prenguem la independència de Cata-
lunya tan seriosament com se la prenen
els espanyols.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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SOROLL4El Primavera Sound,
celebrat a principis de juny, va
marcar el tret de sortida d’una
nova temporada d’estiu carre-
gada de festivals musicals al Parc
del Fòrum. Sabent el que els es-
perava, un grup de veïns va or-
ganitzar el dia 1 una protesta con-
tra el soroll i les molèsties dels
macroconcerts i festivals en
aquesta ubicació. Però després va
venir el Share Festival, que va tor-
nar a omplir el Fòrum el 9 i el 10
de juny, i ja està en marxa el
compte enrere per al Festival
Cruïlla, que tindrà el mateix es-
cenari del 5 al 8 de juliol. Amb
tot, l’associació veïnal Stop Con-
certs n’està farta i prepara una se-
gona denúncia, després que la
primera quedés arxivada provi-
sionalment l’any passat.

Segons el president de l’enti-
tat, Enric Navarro, aquesta sego-
na denúncia serà més completa i
àmplia. “Volem deixar clar que no
és un problema d’aquest any o de

l’any passat, sinó que això ve des
del 2004”, remarca, per afegir que
tampoc es tracta només del Pri-
mavera Sound, sinó del conjunt
de festivals i macroconcerts que
acull el Fòrum. “Se m’esgoten
els adjectius, any rere any tenim
el mateix problema i va a més”, la-
menta. És per això que la plata-
forma està “recaptant tota mena
d’informació” perquè aquest cop
la denúncia tiri endavant.

DESCONFIEN DEL NOU GOvERN
Navarro recorda la responsabili-
tat que hi té l’Ajuntament, que fins
ara no ha fet res que apagués les
queixes veïnals. I no creu que el
canvi de govern reverteixi la si-
tuació, més aviat al contrari.
“Amb Collboni anirà a pitjor”, au-
gura. “El fet que una de les seves
primeres reunions com a alcalde
hagi estat amb el Gremi de Res-
tauració ho diu tot”, remata.

La protesta contra el soroll que va tenir lloc l’1 de juny. Foto: Laura Fíguls/ACN

Un altre estiu de festivals
turmenta els veïns del Fòrum
» La plataforma Stop Concerts prepara una segona denúncia
» “Amb Collboni anirà a pitjor”, augura el president de l’entitat

quatre barris viuen amb
intensitat la seva Festa Major

CULTURA4Arriba l’estiu i amb
ell les festes majors dels barris. I
és que aquest mes de juny està
sent, i serà, ben mogut pel que
faa celebracions a Sant Martí, ja
que hi ha quatre festes locals.

El primer torn va ser per a la
Festa Major de Paraguai-Perú, al
barri de Provençals del Poble-
nou. I és que del 8 a l’11 de juny,
a la plaça Puigcerdà i al Camí de
Ca l’Isidret, diverses entitats
van organitzar activitats festives
per a tot el veïnat.

Del 9 a l’11 de juny, el barri de
la Pau va celebrar la Festa Ma-
jor per Corpus. Entitats i esta-
bliments van oferir un programa
ple d’activitats per a tothom.

El tercer torn, també com-
partint dates, va ser per al barri del
Besòs i el Maresme. Del 9 al 18 de
juny va celebrar la Festa Major
més llarga fins ara amb dues set-
manes plenes de festa. I per aca-
bar, la Vila Olímpica donarà el tret
de sortida a la seva festa el 26 de
juny, que durarà fins al 2 de juliol.

REIvINDICACIÓ4El barri de la
Verneda reclama el naixement
d’un casal de joves que mai ha
existit. Així ho reivindica l’As-
semblea de Joves Verneda 73, que
agrupa joves de la Verneda i la
Pau, per oferir un oci alternatiu al
que hi ha actualment.

En un comunicat, l’entitat
juvenil assegura que “els espais
per joves a la Verneda no són una
opció o un capritx, sinó una ne-
cessitat”. I és que aquest grup de
joves fa anys que reclama aquest

espai, però els seus integrants
creuen que “hi ha una deixade-
sa absoluta per part de les ad-
ministracions”.

L’Assemblea de Joves Verne-
da 73 exposa diversos motius pels
quals reivindica el casal. El primer
d’ells és el de “lluitar contra les ad-
diccions a les drogues i les apos-
tes mitjançant la construcció d’un
oci alternatiu al consum per als jo-
ves de la Verneda”. Els altres mo-
tius principals són el de crear un
espai de “socialització segur i cò-

mode per arrelar el jovent al seu
barri”, a més de “generar propos-
tes culturals, artístiques, esporti-
ves i de lleure per dotar de dina-
misme juvenil el barri”.

És per tots aquests motius
que per reivindicar el Casal de Jo-
ves la Verneda, l’associació ju-
venil va convocar el 16 de juny
una jornada on van presentar la
proposta per fer realitat l’espai,
que va comptar amb ponències,
un espectacle de dansa i concerts
per tancar el dia.

Pregó de la festa major del Besòs i el Maresme. Foto: Twitter (@lourdesg2a)

Un casal de joves necessari

L’acte de presentació de la proposta del casal. Foto: Twitter (@Verneda 73)

Succès | Mor un jove en un accident amb patinet elèctric
Un noi de 25 anys va morir el passat 9 de juny al vespre, tal com va informar

l’Ajuntament, després de patir un accident amb el patinet elèctric que
conduïa. Els fets van passar a l’alçada del número 924 de la Gran Via.
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Lydia Montero i Lis Torras es
van conèixer fa un parell d’anys
passejant el gos pel barri del Clot.
L’una era com un remolí d’ener-
gia; l’altra, més aviat un mar en
calma. L’una es dedicava profes-
sionalment als àmbits social i cul-
tural, i l’altra venia del món del
màrqueting. En resum, d’entrada
tenien més diferències que no
pas semblances. Però es van fer
amigues. Segurament, aquella
amistat va sorgir i va perdurar per-
què compartien una inquietud
que les unia i salvava qualsevol dis-
tància entre elles. Sense saber-ho,
totes dues havien començat pel
seu compte a imaginar una co-
operativa social que ajudés un
col·lectiu pel qual tenien una sen-
sibilitat especial: les víctimes de
violència masclista.

En adonar-se d’aquesta coin-
cidència, van entendre que tin-
drien més força plegades. I així és
com va néixer Nomdonalagana,
una cooperativa amb seu al carrer
de Pere IV que fomenta la inser-

ció laboral entre dones que han pa-
tit o pateixen violència masclista.
El primer projecte amb què s’ha
estrenat la cooperativa –constitu-
ïda a mitjans de l’any passat, però
inaugurada el 25 de febrer d’en-
guany– consisteix a produir i ven-
dre melmelades. L’elecció del pro-
ducte va començar com una “ex-
cusa” per generar llocs de feina, ad-
meten les creadores, però a poc a
poc hi van anar trobant el sentit. 

Primer van valorar que “la
melmelada és un producte dolç
que es relaciona amb coses posi-
tives”, diu Lis Torras. Després
van buscar les vies per elaborar-la
de manera sostenible, amb in-
gredients de proximitat, com-
prant la fruita de productors lo-
cals... i van donar encara més
sentit a la proposta. Finalment,
van trobar un concepte que resu-
mia la iniciativa a la perfecció:
“pots de llibertat”. Amb aquest
nom van batejar els pots de mel-
melada que des de fa uns mesos es
comercialitzen a diversos “co-
merços compromesos”, tal com
elles els anomenen.

Defensen que són “pots de
llibertat” perquè la seva compra
contribueix a la independència

econòmica de les dones que tre-
ballen a la cooperativa. I ser eco-
nòmicament independent és im-
prescindible per ser lliure.

TORNAR A TREBALLAR
Les supervivents de la violència
masclista acostumen a tenir mol-
tes dificultats a l’hora de tornar al
món laboral. “Sovint tenen pors i
inseguretats, perquè les seqüeles
emocionals es mantenen durant
molt de temps”, asseguren Torras
i Montero, que lamenten que a
moltes d’aquestes dones les hagin
fet creure que no eren capaces de

treballar. Per això, afirmen que el
fet d’aconseguir una feina les “em-
podera” i les fa sentir importants.

Les impulsores de Nomdo-
nalaganacol·laboren amb entitats
especialitzades en aquest àmbit,
com la Fundació Surt o la Funda-
ció Ared, per posar-se en contac-
te amb dones que es puguin be-
neficiar del projecte. Quan fan
entrevistes amb candidates, a
més, els expliquen que a llarg ter-
mini podrien convertir-se en sò-
cies de la cooperativa. Això els
dona un horitzó, una motivació
que pot ser clau en el procés de re-

cuperació. “Pensar que podria ser
empresària als meus anys!”, va ex-
clamar una de les dones en co-
nèixer aquesta possibilitat. 

Tot i que fa poc que estan en
marxa, Torras i Montero tenen ob-
jectius ambiciosos i estan decidi-
des a fer-los realitat. De moment,
van pel bon camí. El passat mes de
març van rebre un reconeixement
en el marc dels premis a l’empre-
nedoria femenina que organitza
l’entitat Dones pel Futur, un nom
molt adient ara que parlem de
dues dones que, precisament, bus-
quen millorar el futur de la resta.

Anna Utiel
PROVENÇALS DEL POBLENOU

Lydia Montero (esquerra) i Lis Torras (dreta) a l’obrador de la seva cooperativa, ‘Nomdonalagana’. Foto: Anna Utiel

La llibertat en un pot de melmelada
» La cooperativa ‘nomdonalagana’ dona feina a dones que han patit o pateixen violència masclista

» Lydia Montero i Lis torras són les creadores d’aquest projecte social que té la seu al carrer de pere iV
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SANT ANDREU | La desena edició del Fes-
tival de jazz de Sant Andreu, el jazzing, ja
escalfa motors. De l’1 al 3 de setembre, la
fàbrica de creació Fabra i Coats i altres es-
pais acolliran un festival de barri que, anys
després, s’ha convertit en un gran esdeve-
niment, capaç d’atraure aficionats al jazz
d’arreu del món. Adreçat als amants del gè-
nere, però també a les famílies, el festival
va néixer de la Sant Andreu jazz Band, el
gran planter de músics del districte. 

Ara farà disset anys que la banda, fun-
dada pel músic joan Chamorro, va comen-
çar a tocar. i el projecte “continua molt viu”,
tal com explica ell mateix. tan viu que els
seus seguidors aprofiten el festival per venir
a Sant Andreu. “Cada any ve gent dels EuA,
de Suècia, d’Alemanya, d’itàlia o de Sud-
amèrica, i tothom ve per sentir-nos, estar

amb nosaltres i gaudir del festival”, relata
Chamorro. El  músic destaca l’evolució del
jazzing, que va néixer com un festival “molt
humil” i s’ha convertit en un gran esdeveni-
ment internacional: “Està molt bé que la
gent vingui a la ciutat per la platja o la gas-
tronomia, però Barcelona és una ciutat molt

cultural on passen moltíssimes coses, i és
molt bo que vinguin persones de fora a
veure-les”.  De fet, el jazzing és una de les
activitats del programa BCNx10, impulsat
per l’Ajuntament amb fons de l’impost tu-
rístic i gestionat per turisme de Barcelona.

TRES DIES DE CONCERTS
Chamorro ens avança les actuacions que
es podran veure a l’edició d’enguany del

jazzing. Hi haurà, com sempre, molts ta-
lents nostrats, però també artistes interna-
cionals de molt nivell que venen a lluir-se a
Sant Andreu. Destaquem la banda mexi-
cana Cedros Bigband o un dels millors saxo
tenors actuals, el joel Frahm Quartet.
també els italians Duo tommaso profeta i
Stefano profeta, la imagine jazz orquestra,
de Galícia, o la Gerry Lopez Big Band, que
arriba procedent de Suïssa. 

Entre els talents de casa, Alba pujals
Quintet, ignasi terraza trio & pepa niebla, la
jazzing Bigband o la Sant Andreu Reunion
Band. El programa també inclou un tribut a
tete Montoliu, amb la participació de Laura
Simmó, ignasi terraza, David xirgu i Horaci
Fumero, i molta música en homenatge a
john Coltrane o Stéphane Grappelli. per a
més informació podeu consultar visitbar-
celona.com/BCNX10 i jazzingfestival.com.<

CIUTAT vELLA | La paraula anglesa busker fa referència
a una persona que es guanya la vida com a artista de car-
rer, fent música, malabars, acrobàcies o altres activitats
als espais públics de les ciutats. Són els artistes més po-
pulars i alhora els més vulnerables. És per això que l’en-
titat RAi els dedica des de fa anys un festival a Ciutat
Vella, el Busker RAi, que promou el talent dels artistes de
carrer i ofereix una oportunitat única perquè el públic
experimenti amb l'art en un entorn informal, proper i ac-
cessible. Enguany, el Busker RAi es portarà a terme els
dies 14 i 15 de juliol a les places Sant pere i pou de la Fi-
guera, o Forat de la Vergonya, amb el suport del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de
l’impost turístic i gestionat per turisme de Barcelona.

TALENTS EMERGENTS I PÚBLIC MOLT DIvERS 
RAi és una associació que treballa amb arts escèniques i
amb altres projectes socioculturals. Reben projectes de
companyies emergents i donen suport a joves artistes

en vies de professionalització. “En la programació de la
vuitena edició del festival”, explica Kyriaki Cristoforidi, la
directora del Busker RAi, “hi haurà artistes joves, però
amb moltíssimes taules. Hi vindran artistes emergents
amb experiència en altres festivals i amb premis. Hi haurà
espectacles d’una gran qualitat que atrauran molt pú-
blic, i també programadors i gent del món de les arts es-
cèniques”. trobareu més informació al respecte als webs
visitbarcelona.com/BCNX10 i raiassociacio.org.

tot i això, l’esperit de l’esdeveniment va més enllà
de la seva faceta artística. “Volem aconseguir una co-
hesió al barri, que vingui un públic divers i, a partir d’a-
questa diversitat, relatar a tothom què és el nostre barri,
i també sondejar quines són les necessitats culturals
dels nostres veïns i com podem arribar-hi”, argumenta
Cristoforidi. Es compleix així una altra finalitat de RAi,
com a entitat dinamitzadora que treballa amb el suport
de comerços, entitats i equipaments de la zona impul-
sant la participació del veïnat.<

El millor jazz escalfa
motors a Sant Andreu 
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BARCELONA
districte a districte

Busker RAI, un festival d’arts escèniques 
de carrer ple de talent i de diversitat 

Cada any hi venen
seguidors dels EUA,
Suècia, Alemanya,

Itàlia o Sud-amèrica
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Els altres estrangers:
rics, nòmades i expats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions veïnals de Barcelona (FAvB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAvB asse-
gura que la Golden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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RESTAURACIÓ4El Gremi de
Restauració de Barcelona ha es-
tat una de les primeres associa-
cions amb qui ja s’ha reunit el
nou alcalde de la ciutat, Jaume
Collboni. La trobada es va cele-
brar el 20 de juny a la tarda per
tenir una primera presa de con-
tacte entre el nou govern muni-
cipal i l’associació.

De fet, el Gremi de Restaura-
ció, en una piulada a Twitter, ha
agraït “molt” el gest i el que con-
sideren que significa la trobada.
“Som conscients que tenim molts
reptes compartits d’ara enda-
vant”, afirma l’entitat, que li de-
sitja al nou alcalde encerts i èxits
en el seu mandat. A la reunió amb
Collboni hi van assistir el direc-
tor del gremi, Roger Pallarols, i al-
tres membres de l’entitat.

TENSIÓ AL DARRER MANDAT
Aquest primer missatge positiu
de l’entitat cap al nou alcalde de
la ciutat contrasta amb la tensió
viscuda durant el darrer mandat
entre el Gremi de Restauració i
l’executiu d’Ada Colau, on tam-

bé hi havia el PSC. I és que el pas-
sat mandat el Gremi i Colau es
van llançar retrets mutus rela-
cionats amb la normativa de ter-
rasses. El govern municipal va re-
duir els horaris de les terrasses en
algunes zones com ara les places
de Gràcia, alguns punts de Ciu-
tat Vella i el carrer Enric Grana-
dos de l’Eixample, cosa que va
provocar les crítiques del Gremi.

On sí que l’entitat que re-
presenta els restauradors va
mostrar la seva satisfacció va ser
amb la xifra final de terrasses
que van poder mantenir l’am-
pliació per la covid, al mateix
temps que a finals del 2022 l’A-
juntament també va anunciar
que mantenia, per aquest 2023,
la bonificació del 75% de la taxa
d’aquestes mateixes terrasses.

Collboni s’ha reunit amb el Gremi de Restauració. Foto: Gremi de Restauració

Collboni ja s’ha reunit
amb el Gremi de Restauració

Barcelona acollirà un nou
concurs de pintxos i tapes

GASTRONOMIA4Ja està en
marxa el compte enrere per a la
primera edició del Concurs Ciu-
tat de Barcelona i Nacional de
Catalunya de Pintxos i Tapes. El
període d’inscripció al certamen
va començar el passat dia 2 i aca-
barà el 26 de juny. L’esdeveni-
ment se celebrarà el 17 de juliol
a la Llotja de Mar. 

Aquesta proposta ha estat
organitzada per EV Gastro amb
el suport de l’Ajuntament de
Barcelona i la col·laboració de di-
verses marques, com Estrella
Damm. Tal com s’explica a les

bases del concurs, hi poden par-
ticipar “els professionals en ac-
tiu d’establiments d’hostaleria de
tot Catalunya”. Els participants
poden presentar només una
tapa inèdita, amb la condició que
el cost dels ingredients no superi
el valor d’un euro i mig per
mossegada o mossegades, per tal
que els concursants competeixin
“sota les mateixes condicions”.

Els 24 finalistes del concurs
competiran en directe al show
cooking del 17 de juliol, durant
el qual hauran de fer la seva tapa
en un temps de 10 a 12 minuts. 

La final serà el 17 de juliol a la Llotja de Mar. Foto: Ajuntament

Reconeixement | 24a edició dels Premis Comerç
Un any més, l’Ajuntament reconeixerà la contribució del teixit comercial a la ciutat.

A través de l’Institut Municipal de Mercats, s’ha organitzat una nova edició del Premi
Comerç de Barcelona, al qual es poden presentar candidatures fins al 30 de juny.
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4L’Espai Línia ha estrenat un
mural dedicat a l’economia de
proximitat, elaborat amb la
col·laboració de Barcelona Ac-
tiva i amb l’objectiu de mostrar
als ciutadans els beneficis d’a-
quest concepte, que s’està im-
posant com a via de creixement
a les grans ciutats europees.

Es tracta d’un llenç de tela
imprès de gran qualitat i en
gran format –cinc metres i mig
d’alçada per tres i mig d’am-

plada– que explica molt gràfi-
cament per què Barcelona ha
d’apostar per la proximitat
també en l’àmbit econòmic. Es
pot veure gratuïtament a l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) fins al 30 d’octubre.

L’economia de proximitat
es refereix al conjunt d’activi-
tats econòmiques que es des-
envolupen als districtes o als

barris, que aprofiten els actius
i oportunitats locals per gene-
rar una economia arrelada al
territori i que responen a les
necessitats dels mateixos ter-
ritoris. D’aquesta manera, per-
sones, empreses i entitats d’u-
na mateixa comunitat col·la-

boren per fer créixer el barri
que comparteixen.

El mural, acompanyat d’un
panell explicatiu i d’un article
via codi QR on s’amplia la in-
formació, mostra les potencia-
litats i les oportunitats de ca-
dascun dels districtes de Bar-

celona, en funció de la quanti-
tat d’agents econòmics i de les
activitats econòmiques diverses
a cada zona. Potenciant l’espe-
cialització dels barris es poden
obtenir millors resultats eco-
nòmics gràcies a l’aplicació de
plans específics.

El mural també recull els di-
versos recursos per a l’economia
de proximitat que l’Ajuntament de
Barcelona, a través de Barcelona
Activa, ofereix a la ciutadania.

Més informació a:
espailinia.cat

Es tracta d'un llenç de tela imprès de gran qualitat i en gran format. Foto: Espai Línia

L’Espai Línia estrena un mural de cinc
metres sobre l’economia de proximitat

Explica per què  
cal apostar per 
la proximitat també 
en l'àmbit econòmic
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MéS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’interior, joan ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”

» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI vEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.

Campanya contra els incendis



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
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Esports Futbol | Juanjo Garcia continuarà dirigint el CE Júpiter 
El CE Júpiter ha anunciat la continuïtat del seu tècnic, Juanjo Garcia, per a la pròxima temporada.

L’entitat també ha anunciat l’adeu de Moisès, Roger, Vaca i Tejedor, les renovacions de Baron, Coves,
Genescà, Plaza, Babia i Riki, i els fixatges de Damián Obispo, Cristian Becerra, Dorkis Pérez i Josep Cañete.

"El tiet sempre tenia una broma
preparada, i feia i es prenia les co-
ses amb el seu millor somriure.
En Ricard Cortegano ens va dei-
xar la nit de Cap d'Any de 2019,
per un atac de cor, i no saps com
el trobo a faltar...", comparteix,
emocionat, Adrià Cortegano (Bar-
celona, 2000), base del CB Roser.

En Ricard no fallava mai a
cap partit del seu nebot i, "mal-
auradament", gairebé no el va
poder gaudir jugant al primer
equip. "Segur que estaria orgu-
llós de mi. M'inspira contínua-
ment per ser millor persona i ju-
gador", confessa l'entrevistat,
nascut a la Clínica Teknon, a
Sarrià, i amb un fugaç pas pel
futbol al CE Sagrerenc.

El seu destí, però, seria el
bàsquet, l'esport familiar, i Cor-
tegano faria les seves primeres
cistelles a l'Escola Sagrat Cor-
Diputació, on també havien ju-
gat el seu pare, Miquel Corte-
gano, i el tiet. L'àvia, Paquita
Valls, també va ser jugadora, i
l'avi, Miguel Cortegano, va estar
vinculat al bàsquet.

LLÀGRIMES DE DERROTA
"De petit plorava quan perdia i,
per evitar-ho, intentava fer punts
tota l'estona", recorda el barce-
loní, que solia jugar amb els
d'un any més i en un nivell de
competició "no massa bo". No
era un base organitzador, més
aviat assumia molts tirs, i aquest
va ser també el seu paper els seus
dos primers anys al CB Roser,

com a cadet i a l'equip B perquè
l'A estava ple quan va arribar.

A júnior ja el van posar amb els
millors i va ser quan va viure "un
canvi bestial". Acostumat a tenir
molta responsabilitat a la pista, va
haver de guanyar-se els minuts.
En el seu primer partit, a Mata-
depera, només en va tenir dos o
tres. "Tenia por a equivocar-me i
fer les coses malament bé perquè
volia que l'entrenador confiés
més en mi", confessa. El tècnic era
Joan Gavaldà, ara un dels seus
companys d'equip. Un altre base.

JOAN GAvALDÀ
Un dia, cap a finals d'any, Ga-
valdà va reunir-se amb Corte-
gano: "Em va demanar que
continués treballant i em va
assegurar que confiava en mi i
sabia que podia demostrar més
del que estava fent". Paraules
que el van ajudar a trobar el
camí, i "explorar i explotar" el
seu nivell. Dies després, en el
torneig de Nadal de l'AESC Ra-
mon Llull, va tornar a ser aquell
jugador amb molta confiança
que assumia la responsabilitat
amb determinació.

Una seguretat que va con-
servar fins que va començar a
doblar amb els grans. De nou,
les pors de passat. De nou, una
conversa terapèutica, en aquest
cas amb Juan Hereza. "'Adri, si
surts a pista pensant que ho fa-
ràs malament, apostaré per un
altre jugador. Has de competir
amb la mentalitat de fer-ho el
millor possible i mostrar les te-
ves virtuts. Tens més nivell del
que estàs demostrant, em va dir
en Juan", recorda, agraït, Cor-
tegano, que reconeix que la pre-

sa de decisions és l'aspecte que
més pot millorar.

LA CONFIANÇA
Té clar que sense la confiança
que li han donat els entrenadors
"no hauria arribat a res". Per
això, com a tècnic, vol que els

seus jugadors i jugadores confi-
ïn en les seves possibilitats.
Sempre està disponible perquè
comparteixin amb ell qualsevol
dubte o problema que tinguin
dins o fora de la pista.

Després de dirigir diferents
equips al CB Roser, l'entrevistat

entrena ara un sots 25 femení a
l'Associació Esportiva Escolar
Escola Pia Sant Antoni (EPSA) i
un mini femení a l'Escola Vora-
mar. Gestionar les petites és
complex perquè són 19 jugado-
res [l'any passat n'eren 14] i fa les
convocatòries de 12. "Intento
plantejar entrenaments i dinà-
miques divertits, i que sempre
tinguin una pilota a la mà perquè
aprenguin les coses més bàsi-
ques, i, sobretot, valors com el
respecte", enraona Cortegano,
que com a jugador s'empipa a ve-
gades amb el col·lectiu arbitral.
Com a entrenador fa el contra-
ri, mai es queixa de cap decisió
"per donar exemple al grup".

ESTUDIANT DE SEGURETAT
Es retrata com un base "molt
elèctric i impulsiu", a qui el
seu caràcter el beneficia i per-
judica. "A vegades l'impuls em
fa fer una gran defensa i altres,
tirs precipitats", confessa aquest
estudiant del grau de Seguretat
a l'Institut de Seguretat Públi-
ca de Catalunya (ISPC), de Mo-
llet. El seu objectiu és ser cap o
director de seguretat.

"No puc estar més a gust al
CB Roser. Som grans amics que
ho compartim tot. Ens ajudem
en el que calgui i celebrem els
èxits personals de la resta", ex-
posa, orgullós, Cortegano, que té
una bústia de veu al mòbil molt
peculiar. Hi diu "hola!" i, just
després, "adeu!". "Quan era pe-
tit la vaig canviar i ara m'està do-
nant problemes perquè no dei-
xa indiferent a qui em truca
per primer cop... He de solu-
cionar aviat aquest problema...",
confessa, divertit.

Toni Delgado
EL POBLENOU

El mirall d’Adrià Cortegano
» L'entrenador d'un mini a l'Escola Voramar troba a faltar el tiet Ricard, mort la nit de Cap d'Any de 2019
» “Segur que estaria orgullós de mi. El tiet m’inspira contínuament per ser millor persona i jugador”, diu

Adrià Cortegano, amb una foto seva amb el tiet Ricard. Foto: Àngels Cuesta
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Diagnosticar la patologia hepàtica
sense necessitat de biopsiar el pacient,
sinó per mitjà d'uns biomarcadors d'i-
matge que equivalen a una biòpsia vir-
tual del fetge. Aquest és l’objectiu
d’Hepatools, una eina desenvolupada
per Ascires Grupo Biomédico.

L'acumulació de greix, inflamació, fi-
brosi o sobrecàrrega de ferro al fetge són
indicadors vinculats a certes patologies
hepàtiques. Valorar-ne els nivells és clau
per al diagnòstic precoç o per al control
de malalties com el fetge gras no alcohò-
lic i determinats trastorns metabòlics o
autoimmunitaris, entre d'altres. La biò-
psia convencional és la prova de referèn-
cia per estudiar aquests paràmetres, però
és una tècnica invasiva, requereix ingrés
hospitalari i pot generar complicacions.

precisament per evitar aquest proce-
diment, el departament d'R+D+i d'Asci-
res (AsciresLab) ha desenvolupat una
sèrie de biomarcadors que permeten
analitzar aquests valors a partir d'una
prova d'imatge no invasiva i indolora per
al pacient. L'estudi es fa a partir de se-
qüències avançades de ressonància
magnètica (RM), a la qual s'incorpora una
tècnica innovadora, l'elastografia.

Pioners en l’ús de l’elastografia de RM
Cetir Ascires ha estat un dels pioners en
la introducció d'aquesta tècnica a Cata-
lunya; un equipament que imprimeix
vibracions de baixa intensitat a l'abdo-
men. Amb l'elastografia generem un
mapa visual del fetge que ens permet
conèixer el grau de rigidesa d'aquest
òrgan. “A partir d'aquesta informació

podem establir si el fetge del pacient
està en un nivell normal, si està inflamat
o si té fibrosi o cirrosi”, explica pilar Cas-
tellote, enginyera biomèdica d'Ascires
que ha participat en el projecte.

La valoració d'aquests paràmetres
és essencial per detectar de manera
precoç una patologia hepàtica. per ex-
emple, l'acumulació anormal de greix al
fetge, que es dona quan es concentra
més d'un 5-6% de greix en aquest
òrgan. Es tracta d'una malaltia que pot
avançar silenciosament perquè no pre-
senta símptomes. Si no és diagnosti-
cada i tractada correctament, pot
provocar inflamació i dany cel·lular (es-
teatosi hepàtica). un percentatge de
pacients amb aquesta patologia aca-
barà patint fibrosi i, en els casos més
greus, cirrosi, un procés ja irreversible.

Segons alerta l’Asociación Española
para el Estudio del Hígado (AEEH), el
25% de la població espanyola més gran
de 15 anys presenta esteatosi hepàtica,
variant de la malaltia del fetge gras no
alcohòlic. Entre els especialistes, pre-
ocupa l'efecte que té la ingesta de men-
jar ràpid i productes processats en el
desenvolupament de la malaltia hepà-
tica. De fet, segons l'AEEH, el fetge gras
no alcohòlic provocat per l'abús del
menjar ràpid i el sedentarisme ja és la
principal causa de cirrosi al nostre país,
per davant de l'alcohol.

Avantatges de la biòpsia virtual
El fetge és l'òrgan més gran del nostre
cos i és relativament mòbil, cosa que

complica la localització de lesions. “La
biòpsia convencional es fa a través de
la inserció d'una agulla per extreure
una mostra de teixit hepàtic i no està
exempta de riscos. per això, una eina
com Hepatools suposa un clar avan-
tatge per al pacient, però també per a
l'especialista mèdic. De fet, la valoració
dels paràmetres s'obté de manera
quantitativa i objectiva per a tot el
fetge –i no només per a una petita
mostra de teixit, com passa a la biòpsia
convencional–, cosa que permet loca-
litzar amb més exactitud el possible
dany hepàtic”, apunta josé Manuel
Santabárbara, enginyer coordinador
d'AsciresLab.

Els responsables del projecte ja han
publicat la determinació de biomarca-
dors d'imatge, base d’Hepatools, a la re-

vista internacional Diagnostics. Així, a
partir de quatre seqüències avançades de
ressonància magnètica multiparamètrica
es valora la fibrosi, l'acumulació de greix i
la sobrecàrrega de ferro al fetge.

La definició d’aquests biomarcadors
suposa la validació preclínica de l’eina
Hepatools. El projecte segueix ara a la
fase de validació clínica amb pacients
diagnosticats amb fetge gras no alco-
hòlic, que Ascires desenvolupa en col·la-
boració amb l’instituto de investigación
Sanitaria (inCLiVA). “El nostre objectiu
és generar un algorisme informàtic que,
amb els biomarcadors que hem definit
i una sèrie de dades del pacient, contri-
bueixi a establir un diagnòstic precís de
la malaltia hepàtica”, detalla josé Ma-
nuel Santabárbara.

Sobre Cetir Ascires  
L'equip mèdic català Cetir forma part
del grup biomèdic Ascires. D'arrels me-
diterrànies, per tecnologia aquest grup
és pioner a Espanya tant en Diagnòstic
per imatge com en Medicina nuclear i
Genètica Mèdica.

Amb una trajectòria de més de 60
anys, centra la seva activitat en el dia-
gnòstic de precisió i el tractament, i
anualment reinverteix una mitjana del
15% dels beneficis en R+D+i. una rein-
versió que li permet la constant incor-
poració de l'última tecnologia i de
programari mèdic.

Cetir Ascires, pioners en biòpsies virtuals de fetge 
amb biomarcadors de desenvolupament propi

Acumulació de greix, inflamació 
o fibrosi són indicadors de patologia
hepàtica que ara es poden valorar 
a partir de biomarcadors de 
ressonància magnètica (RM)

L'objectiu és evitar que el pacient 
se sotmeti a la biòpsia convencional 
de fetge, que és invasiva 
i pot causar complicacions

L’abús del menjar ràpid i el sedentarisme ja són la causa principal de cirrosi al nostre país, 
per sobre de l’alcohol

www.cetir.com

Cetir Ascires ha estat un dels primers centres a introduir l'elastografia per ressonància magnètica a Catalunya.

L’equip mèdic és un dels pioners a
Catalunya en l’ús de l’elastografia de RM,
una tècnica innovadora per a mesurar 
la rigidesa del teixit hepàtic i detectar 
la fibrosi de manera precoç

Contingut especial

Dos enginyers biomèdics d'Ascires revisen els biomarcadors desenvolupats a la plataforma Hepatools.
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Coralina és la serventa de la mansió
d’ottavio, on va néixer i va ser criada “com
una filla” al costat de l’hereu, el jove Flo-
rindo. però ara el senyor ottavio ha en-
viudat en una edat avançada i s’ha tornat
a casar amb Beatrice, que mou tots els fils
amb astúcia per tal que el seu propi fill, Le-
lio, sigui el destinatari de l’herència del vell. 

A la Biblioteca de Catalunya.

Teatre

Coralina, la serventa amorosa
La Perla 29

El grup Les Montses, de Sant Vicenç dels
Horts (Baix Llobregat), ha publicat el
seu quart àlbum: De tots colors (Discme-
di). Segons la discogràfica, es tracta del
disc on el grup ha deixat més de banda
el seu folk habitual per començar a ex-
plorar sons més electrònics. Això sí, re-
marquen que ho han fet sense perdre l’es-
sència que els caracteritza.

Música

L’isaías, de 40 anys, era un arquitecte pro-
metedor. Ara passa els dies entre l’estu-
di i el parc on juguen els seus fills, i sent
que no és on hauria de ser. Amb la seva
dona, l’Ainhoa, es va notant el pas del
temps i l’esgotament de la paternitat. En
aquest context, l’isaías estableix una
amistat amb la Sonia, mare d’un altre nen
de l’escola, amb qui aprendrà molt.

Pelis i sèries

Una vida no tan simple
Félix Viscarret

De tots colors
Les Montses

L’Orgullosa 2023
Barcelona torna a celebrar enguany el Dia internacional

de l’orgull LGtBi, que es commemora el 28 de juny, amb
la segona edició de l’orgullosa. El Moll de la Fusta serà

l’escenari d’un concert multitudinari que estarà presentat
per l’artista Llum i que constarà de tres parts diferents. El

primer bloc comptarà amb la direcció artística de Raül
Refree i estarà dedicat al flamenc. El segon, més folk i fes-

tiu, tindrà les tanxugueiras com a protagonistes, i final-
ment, durant el tercer bloc, el Moll de la Fusta es converti-

rà en una passarel·la carregada de fantasia i energia. 

R A F A  P E Ñ AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Cartes a la mare. I ara la lluna somriués un
homenatge a una dona, a una mare. una
reflexió sobre la vida, la mort, la incerte-
sa i la felicitat. un intent de posar parau-
les a sentiments i emocions. un recull de
vivències de l’autora, la periodista Meritxell
Vañó, marcats per la mort de la seva mare
als 56 anys i pel confinament de la pan-
dèmia de la covid el 2020.

Llibres

Cartes a la mare. I ara la lluna...
Meritxell Vañó Marco

|Park Beyond
Dissenya, crea i gestiona el teu propi parc d’atraccions en aquest

divertit videojoc disponible per a pC, pS5 i xbox Series x/S.
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L’Acadèmia Catalana de Gastronomia i nu-
trició va entregar els seus premis el passat
15 de juny als jardins del palau de pedral-
bes, a Barcelona. El triomfador de la gala

va ser el xef Rafa peña, que va rebre el mà-
xim guardó, el premi nacional de Gastro-
nomia 2023. Actualment, peña és copro-

pietari, juntament amb Mireia navarro, del
restaurant Gresca, situat a l’Eixample bar-

celoní. La seva trajectòria professional,
però, ha estat vinculada a altres restau-

rants de renom, entre els quals destaca El
Bulli. per al president de l’Acadèmia, Carles

Vilarrubí, peña s’ha convertit “en un refe-
rent del que és la cuina catalana tradicio-

nal, però moderna”, tal com ha dit a Catalu-
nya Ràdio. Qui vulgui comprovar per què,

segurament haurà de fer cua al Gresca.

Famosos

Ser un cuiner de renom
És el copropietari del restaurant barceloní Gresca

Guanyar el Premi Nacional de Gastronomia
És el guardó que atorga l’Acadèmia Catalana de Gastronomia

Ganes de tastar els seus plats
Els usuaris que ja ho han fet creuen que el premi és merescut
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CONSELLS PER vIURE MILLOR

CRÒNICS

Els costos de les malalties cròniques o de llarga evolució
representen el 75% de les despeses a l’atenció sanitària 

TERÀPIA

DESPESA

SALUT

E S T I L S  D E  V I D A

iMEDICINA PREVENTIVA
L’exercici físic estalvia problemes, particularment en l’àmbit de
la salut. però també estalvia diners a la sanitat pública. Això és el
que es desprèn d’un estudi elaborat per l’Associació d’inferme-
ria Familiar i Comunitària de Catalunya, segons el qual les activi-
tats comunitàries de prevenció de la salut estalvien fins a 5.626
euros per individu i any a la sanitat pública. 

L’estudi, liderat per la infermera del CAp terrassa nord San-
dra Bravo, analitza el cost i la qualitat de vida dels pacients
abans i després de les intervencions comunitàries dutes a terme
per prescripció mèdica al seu centre d’atenció primària. Les in-
tervencions consistien en teràpies de ball, exercicis de forma i
estiraments, tallers psicoeducatius o teràpies d’entrenament fí-
sic, totes adreçades a persones amb dolor crònic, síndrome de
sensibilitat central o fragilitat funcional.  

Després de fer totes aquestes activitats, del 19% de les per-
sones que presentaven fragilitat originalment es va passar a un
3%. i també es van observar millores notables en l’energia, el
dolor, les relacions emocionals, el son, l’ansietat o la depressió
en malalts crònics i amb problemes d’ànim. 

L’exercici fa salut i estalvia diners

A Espanya, el 49,3% dels homes i el 59,1% de les dones
de més de quinze anys pateixen algun dolor crònic 

Les claus

Després del programa terapèutic d’exercici físic i de la teràpia
psicoeducativa, els malalts mostren molts avenços

Les relacions emocionals, el son o la salut mental milloren
amb l’exercici, però també es poden reduir els dolors 
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